
www.sharghdaily.com سه شنبه۲
۲۰  شهریور  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره  ۴۹۲۱

دستور محسنی اژه ای درباره 
وام هیئت مدیره بورس:

برخورد قاطع شود
رئیس قــوه قضائیــه با اشــاره به خبر 
منتشرشــده مبنی بر وام هیئت مدیره بورس 
و تخلفات رخ داده در این مسیر به دادستانی 
دستور ورود داد و گفت: قطعا در این قضیه 
چنانچــه جرمی به وقوع پیوســته باشــد، 
دســتگاه قضائی برخورد مقتضی و قانونی 
را به عمل خواهــد آورد و چنانچه تخلفی 
نیز رخ داده باشــد، بخش هــای ذی صلاح، 
اقدامات لازم را اتخاذ خواهند کرد. به گزارش 
مرکز رســانه قــوه قضائیه، حجت الاســلام 
در  ســخنانی  در  دیــروز  محســنی اژه ای 
نشست شــورای عالی قوه قضائیه، با اشاره 
به برخی مطالب رســانه ای که سبب ایجاد 
ابهام و نگرانی در اذهان مردم می شــود، بر 
روشنگری در باب این مطالب به منظور تنویر 
افــکار و اذهان مردم تأکیــد کرد و در همین 
راســتا، گفت: خبری به نقل از مدیرکل امور 
دانش آموختگان سازمان امور دانشجویان در 
رسانه ها منتشر شده، مبنی بر اینکه «بیش از 
صد نفر از متقاضیان اخیر نمایندگی مجلس 
شــورای اســلامی مدرک تحصیلی جعلی 
داشتند»؛ نحوه انعکاس این خبر به گونه ای 
است که ممکن اســت در اذهان بخشی از 
مردم چنین نقش بربندد که بیش از صد نفر 
از نمایندگان فعلی مجلــس، دارای مدرک 
تحصیلی جعلی هستند، درحالی که این طور 
نیســت. موضوع مربوط بــه افراد متقاضی 
نمایندگی مجلس اســت، بنابرایــن در این 
زمینه اولا باید به دقت بررســی شود که آیا 
مدیرکل مربوطه چنین سخنی را اظهار کرده 
یا خیر؟ ثانیا اگــر این ادعا مقرون به صحت 
باشــد، باید مراتب به دستگاه قضائی اعلام 
می شد تا بررســی های دقیق قضائی انجام 
شــود؛ علی ای حال دادســتان تهران به این 
موضوع ورود کرده اســت و قطعا دراین باره 
باید برای مردم روشنگری شود. او افزود: در 
ظاهر دســتورالعملی ناظر بر پرداخت وام 
و تســهیلات به کارکنان بــورس وجود دارد 
که ســقفی نیز برای آن در نظر گرفته شــده 
اســت؛ موضــوع دیگر در قضیــه مزبور آن 
اســت که بر چه اساســی نرخ چهار درصد 
برای این وام در نظر گرفته شــده است؟ ما 
قوانیــن و مقرراتی ناظر بــر پرداخت وام و 
تســهیلات به منظور امور مختلــف اعم از 
خرید مسکن، کار تولیدی، کشاورزی، تجاری 
و... داریم که هرکدام براساس سازوکارهای 
موجــود، دارای نرخ های متفاوت هســتند؛ 
امــا در قضیه پرداخــت وام به هیئت مدیره 
بورس، نــرخ چهار درصد تعیین شــده که 
ضرورت دارد دلیل و توجیهش ذکر شــود. 
محســنی اژه ای در ادامه بیان کرد: براساس 
مصوبــه هیئت مدیره بورس مقــرر بود این 
وام به همه کارکنان بورس پرداخت شــود، 
امــا ظاهرا فقط بــه اعضــای هیئت مدیره 
پرداخت شــده اســت و همچنین سؤالات 
دیگــر نیــز در همیــن راســتا وجــود دارد. 
علی ای حال ضرورت دارد دادســتان کل به 
این موضوع با دقت ورود داشــته باشــد و 
همه ابعاد آن را بررســی و موشکافی کند. 
رئیــس قوه قضائیــه تصریح کــرد: مجددا 
تاکیــد می کنیم که چه جــرم و چه تخلفی 
در ایــن قضیه رخ داده باشــد، برخوردهای 
قانونــی به عمل خواهد آمــد؛ همچنین در 
این قضیه، باید یک آسیب شناسی نیز انجام 
شــود. شــورای عالی بورس نیز در این باب 
روشــنگری کند؛ به هر حال فضای سنگینی 
ایجاد شده و ابهاماتی در اذهان مردم وجود 
دارد که ضروری اســت رفع شــوند. رئیس 
قوه قضائیه در ادامه نشست دیروز، با اشاره 
به برخی مطالب رســانه ای که سبب ایجاد 
ابهام و نگرانی در اذهان مردم می شــود، بر 
روشنگری در باب این مطالب به منظور تنویر 
افــکار و اذهان مردم تأکیــد کرد و در همین 
راســتا گفت: خبری به نقل از مدیرکل امور 
دانش آموختگان سازمان امور دانشجویان در 
رسانه ها منتشر شده، مبنی بر اینکه «بیش از 
صد نفر از متقاضیان اخیر نمایندگی مجلس 
شــورای اســلامی مدرک تحصیلی جعلی 
داشتند»؛ نحوه انعکاس این خبر به گونه ای 
است که ممکن اســت در اذهان بخشی از 
مردم چنین نقش بربندد که بیش از صد نفر 
از نمایندگان فعلی مجلــس، دارای مدرک 
تحصیلی جعلی هستند، درحالی که این طور 
نیســت. موضوع مربوط بــه افراد متقاضی 
نمایندگی مجلس اســت، بنابرایــن در این 
زمینه اولا باید به دقت بررســی شود که آیا 
مدیرکل مربوطه چنین سخنی را اظهار کرده 
یا خیر؟ ثانیا اگــر این ادعا مقرون به صحت 
باشــد، باید مراتب به دستگاه قضائی اعلام 
می شد تا بررســی های دقیق قضائی انجام 
شــود؛ علی ای حال دادســتان تهران به این 
موضوع ورود کرده اســت و قطعــا در این 

زمینه باید برای مردم روشنگری شود.

واکنــش ســردار نــوذری، کنعانــی و نمایندگی ایــران در ســازمان ملل
 به اتهام زنی های جدید علیه ایران

هیچ موشکی به روسیه ارسال نشده است
وحیــده کریمی: کارزار اتهام زنی بــه ایران این بار مصرانه از ارســال 
موشک به روســیه آن هم هم زمان با جلسه شورای حکام آژانس در 
حال خبرســازی اســت که معنای سیاســی واضحی با خود به همراه دارد. 
خبری که هم از سوی مقامات ایرانی و هم مقامات روسی بارها تکذیب شده 
و دیروز هم دیمیتری پســکوف، ســخنگوی کاخ کرملین، هرچند از توســعه 
همکاری با ایران دفاع کرد و گفت «تهران شــریک ماســت؛ ما به توســعه 
همکاری با ایران در همه زمینه ها از جمله حســاس ترین آنها ادامه خواهیم 
داد»، اما در واکنش به ادعاها درباره ارسال موشک های بالستیک از ایران به 

روسیه، تأکید کرد: «چنین گزارش هایی منعکس کننده حقیقت نیستند».
این اظهارات پســکوف در حالی مطرح می شود که به  تازگی بار دیگر ادعای 
ارسال سلاح از ایران به روسیه از سوی رسانه های غربی مطرح شده و حتی 
اتحادیه اروپا نیز مدعی شــده است  بر اســاس اطلاعات به دست آمده، ایران 
موشــک های بالستیک برای روســیه ارسال می کند.  پیتر اســتانو ، سخنگوی 
اتحادیه اروپا، روز دوشــنبه اعلام کرده است  «ما از اطلاعات موثق ارائه شده 
توسط متحدان خود درباره تحویل موشک های بالستیک ایران به روسیه آگاه 
هســتیم». اتحادیه اروپا همچنین نســبت به اعمال تحریم های جدید علیه 
ایران در صورت اثبات ارســال موشک برای مســکو هشدار داده است. پیش  
از این، وال اســتریت ژورنال در گزارشی به نقل از مقامات ناشناس آمریکایی 
و اروپایی ادعا کرده بود  تهران موشــک های بالســتیک کوتاه برد برای روسیه 
ارســال می کند. کرملین  روز دوشــنبه در واکنش به این گزارش تصریح کرد  
این اطلاعات همیشــه با «واقعیت مطابقت نــدارد». پیش از این، نمایندگی 
ایران در سازمان ملل تصریح کرده بود: «ایران ارسال کمک نظامی به طرفین 
درگیر را که موجب گســترش خســارات انسانی و زیرســاخت ها و همچنین 
فاصله گرفتن از گفت وگو های آتش بس می شــود، امری غیرانسانی می داند؛ 
بنابراین، نه تنها خود چنین اقدامی نمی کند، بلکه کشــور های دیگر را نیز به 

توقف ارسال سلاح به طرفین درگیر در منازعه دعوت می کند».
بارها اعلام کرده ایم حامی هیچ یک از طرفین جنگ نیستیم

در همین حال،  روز گذشــته جانشــین عملیات قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا با 
رد ادعای ارســال موشــک های ایرانی به روســیه گفت: جمهوری اسلامی 
ایران نســبت به جنــگ اوکرایــن بارها اعلام کــرده که حامــی هیچ یک از 
طرفین جنگ نیســت. ســردار فضل االله نوذری با تأکید بــر آمادگی نیروهای 
مســلح برای مقابله با هرگونه تهدیدی اظهار کرد: نیروهای مسلح آمادگی 
کاملــی دارند و بازدارندگی ما در حد عالی اســت؛ به گونه ای که در عملیات 
اخیر علیه رژیم صهیونیســتی، بازدارندگی دشمن آســیبی جدی دید و آنها 
شکســت خوردند. جانشــین عملیات قرارگاه مرکــزی خاتم الانبیا  همچنین 
درباره تهدید های دشــمنان علیه کشور گفت: دشــمن با این گونه تهدیدات 
می خواهد شکست های خفت بار خود را جبران کند، اما این تهدیدات قابلیت 
عملی شــدن را ندارد و صرفا در قالب جنگ روانی دشمنان صورت می گیرد. 
سردار نوذری درباره ادعای اوکراینی ها مبنی بر تحویل موشک های ایرانی به 
روســیه نیز عنوان کرد: هیچ موشکی به روسیه ارسال نشده و این ادعا نوعی 
جنگ روانی است. جانشــین عملیات قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا  خاطرنشان 
کرد: موضع جمهوری اسلامی ایران در قبال جنگ اوکراین که بارها هم اعلام 
شده، این اســت که حامی هیچ یک از طرفین جنگ نبوده و مشروعیتی برای 

این جنگ قائل نیست.
این اتهامات از طرف تأمین کنندگان تســلیحات بــرای یک طرف جنگ مطرح 

می شود
کنعانی نیز دیروز در پاســخ به پرسشــی در ارتباط با اتهامات مطرح شــده از 
ســوی برخی از رســانه های غربی مبنی بر ارسال موشــک از سوی ایران به 
روســیه برای اســتفاده در جنگ اوکراین گفت: ما موضع روشنی در ارتباط با 
تحولات و بحران اوکراین داریم و جای تأســف است که برخی از طرف ها که 
خود بخشــی از جنگ و نزاع در بحران اوکراین هستند، با انگیزه های سیاسی، 
اتهاماتی را علیه ایران مطرح می کنند. ما در موضوع اوکراین، بخشی از جنگ 
و نزاع نیســتیم و و بارها تأکید کرده ایم که راهکار سیاســی را بهترین راهکار 
برای حل این بحران می دانیم. این دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی ایران 
گفت: ما ادعاهای مطرح شــده مبنی بر نقش ایران برای صادرات تسلیحات 
بــه یک طرف جنگ در بحــران اوکراین را قویا رد می کنیــم و این اتهامات و 
ادعاها را ناشــی از منویات سیاســی طرف هایی می دانیم که این اتهامات را 
مطرح می کنند. کنعانی تصریح کرد: این اتهامات از ســوی کســانی به ایران 
مطرح می شــود که خود تأمین کننده تسلیحات برای یک طرف جنگ در این 

بحران هستند و در گسترش این جنگ نقش ایفا می کنند.
غربی ها به دنبال اثبات نقش ایران به عنوان متحد روسیه در جنگ اوکراین هستند
در رابطه با چرایی و خطر اتهام ارســال موشک از ایران به روسیه، نعمت االله 
ایزدی، سفیر سابق ایران در شوروی، معتقد است: بیشتر از اینکه بحث ارسال  
یا عدم ارسال موشک خطرناک باشد، غربی ها ایران را به عنوان متحد روسیه 
در جنگ اوکرایــن تحلیل می کنند. مهم ترین هدف غربی ها از انتشــار اخبار 
ارســال موشک از ایران به روسیه، اثبات همراهی ایران با روس ها در اوکراین 
است. روســیه فعلا تحت فشار است و شــکل های جدیدی از جنگ را روی 
میز گذاشــته؛ در نتیجه غربی ها می خواهند مســئله ارتباط ایران و روسیه را 
به عنوان یک اتهام مطرح کنند. هم پیمان تلقی شدن ایران با روسیه، فشار بر 
ایران را بیشــتر می کند. به گفته این دیپلمات سابق، «غربی ها می خواهند در 
درجه اول اثبات کنند که ایران متحد روســیه است  و در درجه دوم با فشاری 
که به تهران وارد می شــود، ارتباط  آن را با روسیه کاهش دهند  وگرنه ارسال 

چند موشک چندان مسئله مهمی برای غربی ها نیست».
ایــزدی درباره راهکار مناســب برای ایران در میان ارتباط با شــرق و غرب و 
هم زمانی اتهام زنی ها با مســئله دالان زنگزور و گــزارش آژانس  نیز معتقد 
است: برخی از مسائل ریشــه در گذشته دارد. ما چند سال است  به روس ها 
به گونه ای القا کرده ایم که تنها گزینه مان در شــرایط بحرانی، روســیه است. 
احساس روسیه این است که ما گزینه دیگری نداریم. اگر در قدم اول بتوانیم 
یک نوع توازن در روابط با غرب و روسیه به صورت علمی ایجاد کنیم، راه حل 
مناسبی را پیش گرفته ایم. استراتژی جدیدی باید در سیاست خارجی تعریف 
شــود و به تعادل و توازن میان شرق و غرب بپردازیم. این سیاست می تواند 
غربی ها و روســیه را قانع کند. مشــکل عمده ما این اســت که روسیه تصور 
می کند ایران دیگر راهکاری به جز روسیه ندارد. کلید حل این موضوع، شروع 

گفت وگو با اروپاست.

روز شلوغ رئیس جمهور و صدای آژیری که او را وادار به ترک سالن کرد
پزشکیان: پیاده کردن افراد  از قطار انقلاب راحت است

خبر گزارش

سیـاستسیـاست

شرق: مسعود پزشکیان روز شلوغی را دیروز از 
سر گذراند؛ با کارکنان و مدیران وزارت اطلاعات 
به مناســبت تقدیم حکم وزیر اطلاعات دیدار 
داشــت و در ادامه میهمان برنامه جشــنواره 
تعاونی های برتر کشور بود و درنهایت هم در 
جلسه ســتاد مبارزه با مواد مخدر حاضر شد. 
البته حضورش در جشنواره تعاونی های برتر 
کشور، با حاشــیه قطع برنامه زنده و به صدا 
درآمــدن آژیر خطر همراه شــد. این برنامه به 
صورت زنــده در حال پخش بــود اما پخش 
زنده این برنامه برای دقایقی به علت به صدا 
درآمدن آژیر سالن محل برگزاری متوقف شد و 
تیم حفاظت، رئیس جمهور را از ســالن خارج 
کرد و پس از رفع مشــکل، مسعود پزشکیان 
مجددا به محل برگزاری این مراسم بازگشت 

که با تشــویق حاضران این مراسم همراه شد. در همین راســتا پس از رفع مشکل در سالن برگزاری، 
مجری برنامه نیز اظهار کرد: ما همگی شاهد خونسردی رئیس جمهور هنگام این اتفاق بودیم و دیدم 

ایشان برخلاف میل باطنی و از آنجایی که اهل پروتکل نیستند، به اجبار سالن را ترک کردند.

پیاده کردن افراد از قطار انقلاب راحت، اما سوارکردن آنها سخت است
در ابتدای برنامه های دیروز رئیس جمهور، او مراســم معارفه وزیر اطلاعات را داشت و در دیدار با 
کارکنــان و مدیران وزارت اطلاعات گفت: اگر رانت خــواری و گروه بازی کردیم، هر قدر هم حرف های 
خــوب بزنیم، مردم عمل ما را می بینند و به حرف های مــا توجهی نخواهند کرد. رئیس جمهوری با 
تأکید بر اینکه باید با تمام وجود باور کنیم که می خواهیم و می توانیم بهترین در منطقه باشیم، افزود: 
ما قرار بود بر اســاس سند چشم انداز به جایگاه اول منطقه برســیم، اما امروز باید از خود بپرسیم آیا 
راهی که در حال پیمودن آن هستیم، ما را به این هدف می رساند؟پزشکیان با بیان اینکه اگر هدف را 
دقیق بشناسیم، راه های رسیدن به آن را پیدا خواهیم کرد، اظهار کرد: ما نباید به دنبال این باشیم که 
افراد نزدیک به خودمان در مناصب مختلف قرار بگیرند، بلکه باید به دنبال آن باشیم که توانمندترین 
افراد برای اجرای تکالیف ســند چشم انداز و سیاســت ها و قانون برنامه روی کار بیایند؛ اگر فردی در 
منصبی قرار گرفت که توان اجرای مسئولیت ها و وظایف آن منصب را نداشت، آیا حضور او خدمت 
به کشــور است یا خیانت؟! رئیس جمهور تأکید کرد که اگرچه پیاده کردن افراد از قطار انقلاب راحت 
است، اما سوار و همراه کردن آنها به هیچ وجه کار راحتی نیست، بنابراین باید مراقبت کنیم که نتیجه 
عمل ما به هیچ وجه باعث نشود که کسی بی جهت و ناروا از قطار انقلاب پیاده شود. پیش از سخنان 
پزشــکیان، وزیر اطلاعات در اظهاراتی ضمن تبریک فرارســیدن ایام ماه ربیع، گزارشــی از تلاش ها و 
اقدامات ســربازان گمنام امام زمان (عج) ارائه داد. در پایان این مراسم رئیس جمهوری حکم وزارت 
اطلاعات دولت چهاردهم را تقدیم سید اسماعیل خطیب کرد و با حضور پزشکیان و وزیر اطلاعات از 

خانواده سه نفر از شهدای وزارت اطلاعات تقدیر شد.

هر کسی را با یک بهانه کنار گذاشتیم تا خودمان رئیس بشویم
پزشکیان با تأکید بر اینکه ما بر رفتار انسانی در مدیریت ها کم توجه هستیم، گفت: آدم هایی تربیت 
می کنیم پرادعا که می گویند ما نخبه هستیم اما حاضر نیستند با دو نفر کنار هم کار کنند و چشم دیدن 
رقیب خود را ندارند. مســعود پزشکیان در جشنواره تعاونی های برتر کشور اظهار کرد: اینکه ۲۰ سال 
اســت حرف زدیم ولی به جایی نرسیده ایم، مشکل چیســت؟ چرا در مواردی خوب و در مواردی بد 
هستیم؟ چطور می توانیم این تجربه را منتقل کنیم؟ او افزود: من رئیس دانشگاه بودم و فکر می کردم 
مدیر کســی است که پول بیاورد و خرج کند. به مدیران بالادست گفتم به ما پول دهند و گفتند ۴۰ یا 
۶۰ میلیون می دهیم که بعد از چند ماه تلاش چهار میلیون پول دادند و خیلی به من برخورد و فکر 
کردم از آنان چشم پوشــی کنم و کار را خودم و با مشــارکت مردم پیش ببرم که به ساخت ۶۰۰ خانه 
بهداشت رسید. پزشکیان اظهار کرد: ما اگر بتوانیم وحدت کنیم و مشارکت مردم را جلب کنیم، موفق 
می شــویم. جنگ با پول دولت و لشــکر و ارتش به جایی می رســید؟ مردم بودند که اداره کردند و با 

رفتن همین مردم عادی به جبهه ها توانستیم 
از وجب به وجب خاک این کشــور دفاع کنیم. 
امــروز در آب و بــرق و گاز مشــکل داریم اما 
دائم مشــکل را به گردن دیگــری می اندازیم. 
رئیس جمهــوری یادآور شــد: اگر یک جامعه 
تقوا داشته باشد، بی آب و بی کشت نمی ماند. 
مشکل ما از اختلافات است که باید آنها را حل 
کنیم. اگر ســتایش می کنیم، غیر از خدا کسی 
را ســتایش نکنیم و اگر قرار اســت نقد کنیم، 
خودمان را نقد کنیم. مشکل خود ما هستیم، 
نه کســی دیگر. او گفت: برخورد ما با مردم و 
مشتری به آمریکا و تحریم ها ربط دارد؟ اگر به 
آن کسی که به من رجوع می کند که خدمات 
مختلف بهداشتی و درمانی و آموزشی و دیگر 
موارد را به او بدهم اما من درست رفتار نکنم، 

این به تحریم ها مربوط است؟
پزشکیان ادامه داد: کسانی که سر کار می گذاریم و به آنان پست می دهیم، براساس توازن و عدالت 
و شایســتگی است؟ اگر به نخبگان و کارشناسان احترام می گذاشــتیم، آیا به اینجا که امروز هستیم، 
می رسیدیم؟ نه. به یکی گفتیم تو از خارج آمده ای، به دیگری گفتیم با فلانی دوست هستی و هر کسی 
را با یک بهانه کنار گذاشــتیم تا خودمان رئیس بشــویم. رئیس جمهوری تصریح کرد: آموزش تئوری 
صرف نیســت. در خارج از کشــور صرفا به نمره کاری ندارند بلکه کافی است که یک توصیه انسانی 
درباره او وجود داشته باشد یا یک گزارش از رفتار غیرانسانی او وجود داشته باشد. دیگر در هیچ کدام 
از سازمان ها امکان حضور ندارد. پزشکیان با تأکید بر اینکه ما بر رفتار انسانی در مدیریت ها کم توجه 
هستیم، تصریح کرد: آدم هایی تربیت می کنیم پرادعا که می گویند ما نخبه هستیم اما حاضر نیستند با 

دو نفر کنار هم کار کنند و چشم دیدن رقیب خود را ندارند.

معضل اعتیاد، یکی از مهم ترین دغدغه های جامعه
رئیس جمهور همچنین دیروز در جلســه ســتاد مبارزه با مواد مخدر، معضــل اعتیاد را یکی از 
مهم ترین دغدغه های جامعه و زمینه ســاز اکثر جرائم و مفاســد اجتماعی عنوان کرد و با تأکید بر 
ناکارآمدی شــیوه های اجراشده برای مقابله با این معضل در کشــور طی سال های گذشته گفت: 
مشــاهده آمار و نتایج شیوه های موفق اجراشــده در زمینه مقابله با قاچاق و کاهش مصرف مواد 
مخدر در برخی کشــورها نشــان می دهد با وجود تلاش ها و زحمات بســیاری که در این زمینه در 
کشــور انجام شــده، همچنان با شــرایط مطلوب فاصله زیادی وجود دارد و ایــن مهم بازنگری و 
تغییر در روش ها با نگاهی به تجربیات موفق انجام شــده در دیگر نقاط جهان را ضروری می کند. 
رئیس جمهــور نبود پایــش و کنترل تقاضای مصــرف و تمرکز بر جلوگیــری از عرضه را ازجمله 
اشتباهات رخ داده در زمینه مبارزه با مواد مخدر عنوان کرد و افزود: تا زمانی که تقاضا وجود داشته 
باشــد، جلوگیری از توزیع و عرضه مواد مخدر ناممکن خواهــد بود؛ بنابراین راهکارهای مقابله با 
مواد مخدر باید مبتنی بر کنترل و کاهش تقاضای مصرف باشــد. پزشــکیان شناسایی جمعیت در 
معرض خطر ابتلا به اعتیاد، توسعه پیشگیری و آموزش به این قشر، تحت پوشش قراردادن مبتلایان 
با هدف کنترل، کاهش مصرف و درمان و در نهایت توانمندســازی آنها برای بازگشــت به جامعه 
را ازجمله راهکارها و روش های موفق تجربه شــده در مقابله با مواد مخدر دانســت و با تأکید بر 
اهمیت و ضرورت استفاده از ظرفیت مراکز بهداشت در این زمینه گفت: اگر مراکز بهداشت سراسر 
کشــور، در قالب برنامه ای مدون و منســجم، افراد مبتلا به اعتیاد در جامعه هدف خود را به طور 
دقیق شناسایی و به منظور کنترل و کاهش مصرف،  آنها را تحت پوشش قرار دهند، علاوه بر کنترل 
تقاضــا و درمان تدریجی معتــادان،  توزیع و عرضه مواد مخدر نیز به شــدت کاهش خواهد یافت. 
رئیس جمهــور همچنین با تأکید بر اهتمام ویژه دولــت به ارائه خدمات مددکاری به افراد مبتلا به 
اعتیاد در جامعه تصریح کرد:  این افراد برای نجات و رهایی از این شرایط نیازمند کمک ما هستند و 
دولت نیز در این زمینه خود را مسئول و موظف می داند و قطعا اقدامات لازم را برای درمان، ایجاد 

اشتغال و تأمین معیشت و زندگی آنها انجام خواهد داد.

شرق:  روز گذشته مراســم تودیــع و معارفه محمدمهدی 
اســماعیلی و ســیدعباس صالحــی وزرای پیشــین و فعلی 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی در تالار وحدت برگزار شد و البته 
یکی از اتفاقات مهم این مراســم رویکــرد معاون اول دولت 
به نقش رسانه در پیشبرد توسعه کشور بود. به همین جهت 
می توان امید داشت که اگر مســیر عملیاتی چنین نگاهی در 
جهت رونق کارکرد رســانه ها باز شود، شــاهد تغییر نقش و 
حضور رســانه در کشــور و همراهی بیشــتر آنان بــا جریان 
پیشرفت باشیم. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به طور قطع 
یکی از وزارتخانه هایی بوده اســت که در دولت های مختلف، 
کارکرد آن با حاشیه های فراوانی و بعضا با برخی حواشی که 
از سوی جریان های سیاسی ایجاد می شود همراه بوده است. 
معــاون اول دولت چهاردهم نکته ای گفت که می تواند یکی 
از سرمشــق های تعیین واقعی نحــوه فعالیت این وزارتخانه 
باشــد. او گفت که در دوره های قبل موانعی ایجاد شده است 
که ایــن موانع باید به نوعی در راســتای خدمت هنرمندان و 
اهالی اندیشــه و فرهنگ به وطن هموار شود. باید منتظر بود 
تا این وعده ها کارکرد عملیاتی خود را نشان دهند؛ اتفاقی که 
بدون شــک باید از ســوی مدیران وزارتخانه فرهنگ و ارشاد 
اســلامی رقم بخورد. معــاون اول رئیس جمهور عنوان کرد: 
ما باید به گردش آزاد اطلاعات اعتقاد داشــته باشــیم. نباید 
به این خاطر که این مســئله ما را مــورد نقد قرار می دهد، از 
گردش آزاد اطلاعات جلوگیری کنیم. وی خاطرنشان کرد: در 
دوره های گذشته موانعی ایجاد کردیم و اهل قلم و هنرمندان 
ما گلایه های جدی داشتند. از بازگشت هنرمندان و اهالی قلم 
که به دلایلی از کشــور خارج شــدند اســتقبال می کنیم؛ باید 
برگردند ایران وطنشــان است. آنها ســرمایه های ملی کشور 
هســتند و باید به کشــور خودشــان خدمت کنند. محمدرضا 
عارف گفت: اینترنت یک اتوبان اســت؛ کسی راه را نمی  بندد، 
باید محتوای خوب بگذاریم و جلوی محتوای غلط را بگیریم. 
هنر ما بســتن اتوبان و راه نیســت، هنر این اســت که جلوی 
محموله نامشــروع را بگیریم. هنر این اســت که با محتوای 
غلط و غیرفرهنگی فضای مجــازی مقابله کنیم. محمدرضا 
عارف دیروز در این مراسم با بیان اینکه افتخار بزرگی است که 
در جمع اهالی فرهنگ و هنر هستم، اظهار کرد: مزیت وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی این اســت که ارباب رجوع نخبه، 
هنرمنــد و اهل فرهنگ و قلم دارد که الگویی برای جامعه و 
جوانان هستند. وی ادامه داد: انقلاب ما یک انقلاب فرهنگی 

بــود و می توانیم ادعا کنیم همه جمعیت کشــور یا بالای ۹۰ 
و اندی درصد پشــت ســر امام خمینی بودنــد. معاون اول 
رئیس جمهور بیان کرد: جهت گیری ســند چشم انداز جایگاه 
اول منطقه در همه شــاخص ها و الهام بخــش برای جهان 
اســلام اســت و قرار است ســال آینده به این جایگاه برسیم. 
از ســال های ۸۲ و ۸۳ که این ســند نوشــته می شد، ۲۰ سال 
گذشته است، چقدر توانستیم در بخش نرم افزاری در راستای 
این ســند حرکت کنیم؟ شاخص ها و آســیب های فرهنگی و 
اجتماعی می گوید با خیلی از این اهداف فاصله داریم. پاسخ 
این پرســش را باید در جمع نخبگان و اهل فرهنگ بپرســیم. 
به جای سیاســت جذب، سیاســت دفع را دنبــال کردیم. با 
نگاه جناحــی و قیم مآبانه و تنگ نظرانــه، از آرمان ها فاصله 
گرفتیم. باید بررسی شود چقدر از این ارزش ها فاصله داریم؟ 
اطرافیــان، بچه ها و نوه های خودمــان را ببینیم که وفاداری 
و تعهــد آنها به آرمان های انقلاب نســبت به نســل اول چه 
وضعیتی دارد؟ باید از خودمان شــروع کنیــم. عارف افزود: 
نخبگان فرهنگی و هنری کشور باید توان خود را برای تحقق 

ارزش های انقلاب به کار ببرند.
 اســلحه ما در ســال ۵۷ ارزش های فرهنگی بود، امروز 
چقدر از ایــن ارزش ها فاصلــه داریم؟ عارف خاطرنشــان 
کرد: بخش نرم افزاری برنامه هفتم توســعه احکام بســیار 
خوبــی دارد که پــول نمی خواهــد، بلکــه اراده و تصمیم 
می خواهد تا شــاخص های فرهنگــی و اجتماعی را اصلاح 
کرده و آن را بهبود ببخشــیم. بخش ســخت افزاری، احکام 
خوبی دارد ولی منابع آن دیده نشــده است. برای تأمین این 
منابع که متوسط در ســال ۲۵۰ میلیارد یورو است، بیشتر از 
کار اقتصــادی بایــد در جامعه اعتماد ایجاد کــرد و احترام 
بــه قانون را حاکــم کرد. باید ســازوکار فرهنگی و ســپس 
ســازوکار اقتصادی جذب ســرمایه را فراهم کنیم. دستیابی 
به شــاخص های کمــی برنامه هفتم توســعه یک ضرورت 
اســت. امروز چقدر با رشد هشت درصد فاصله داریم؟ باید 
به آن برســیم. هیچ وقت به بهره وری توجه نشده است. در 
برنامه هفتم، ۳۵ درصد به بخش بهره وری داده شده است. 
بهــره وری یعنی فرهنگ یعنی نخبــگان فرهنگی. وضعیت 
مــا در این بخش نگران کننده اســت. باید با فرهنگ ســازی 
اســلامی و اخلاقی دنبال افزایش بهره وری باشــیم. معاون 
اول رئیس جمهــور در ادامه با بیــان اینکه حاکمیت وزارت 
فرهنــگ در زمینه فرهنگی باید پذیرفته شــود، گفت: دولت 

دنبــال همبســتگی و وفاق ملی اســت. در ایــن چند دهه 
به جای اینکه الگوهای شــاخص را معرفــی کنیم، با اندک 
اختلاف نظر الگوســوزی کرده ایم و گرفتار شــده ایم و اکنون 
جوان و نوجوان ما احســاس بی هویتی کرده یا هویت خود 
را جای دیگر جســت وجو می کند. این مسئله باید به صورت 
جــدی در وزارت فرهنگ دنبال شــود. تهاجم فرهنگی یک 
واقعیت جدی برای ماســت. برای این چه کرده ایم؟ در این 
بین مســئله فضای مجــازی مطرح می شــود. اینترنت یک 
راه و اتوبان اســت، کســی راه را نمی بندد، بلکه با خودروی 
متخلــف برخورد می کنند. اولویت اول ما باید نجات جوانان 
و نوجوانان ما باشــد. گرفتاری این قشــر از میانسالان بیشتر 
است، در این زمینه ســرمایه گذاری کمی کرده ایم. وی تأکید 
کرد: برخی هنرمندان مشکلاتی دارند که باید از آنها حمایت 
شــود. از صندوق اعتباری هنر باید حمایت شــود. نیازی به 
دخالت دولت در مراســم های مذهبی نیست. امروز دخالت 
انجام می شــود که نتیجه اش فاصله گرفتن مردم می شــود، 

این مسئله باید اصلاح شود. 
معــاون اول رئیس جمهور گفت: محرمانه نگه داشــتن 
شــاخص ها راه حل مشکلات نیست. شــاخص ها بیان شود 
و از مردم کمک گرفته شــود. از سویی وضعیت کتابخوانی 
نگران کننده است. مشکلات حوزه نشر باید حل شود. فضای 
مجازی جانشــین کتاب نمی شــود. باید این مسئله در کشور 
حل شــود. تیراژ برخی کتاب ها ۱۰۰ و ۲۰۰ جلد اســت. وی 
بیان کــرد: ما باید به گــردش آزاد اطلاعات اعتقاد داشــته 
باشــیم. نباید به این خاطر که این مســئله مــا را مورد نقد 
قرار می دهد، از گردش آزاد اطلاعــات جلوگیری کنیم. فرد 
تــا وقتی مســئولیت دارد، بــه او اصالت قدســی می دهیم 
و وقتــی کنار رفت، ســلام کردن به او هم گناه می شــود. در 
دولت ممنــوع کرده ایم که کوچک ترین حرف علیه دولت ها 
و وزرای گذشــته زده شود. ما نقد عملکرد می کنیم ولی نقد 
شخص نمی کنیم. عارف با بیان اینکه در جهاد تبیین کوتاهی 
کرده ایم، خاطرنشــان کرد: با وجود همــه نقدها و نقص ها، 
خیلی کار شــده ولی در بیان آن کم کار کرده ایم ولی شــعار 
زیاد داده ایم. این شــعاردادن ها باید آسیب شناسی شود. آیا 

شــعارهای ســال که رهبری تعیین می کنند، در 
اولویت قرار می گیرد؟ الان نقش مردم در اقتصاد 
چقدر بیشتر شده اســت؟ چقدر برچسب زدن به 

سرمایه گذار را کنار گذاشته ایم؟

مراسم تودیع و معارفه وزرای پیشین و فعلی فرهنگ و ارشاد اسلامی با حضور معاون اول دولت برگزار شد
عارف: هنر ما بستن راه نیست

باید به گردش آزاد اطلاعات اعتقاد داشته باشیم، نباید به این خاطر که این مسئله ما را مورد نقد قرار می دهد، از گردش آزاد اطلاعات جلوگیری کنیم
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